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1. Opening 
De voorzitter opent de vergadering en heet alle aanwezigen van harte welkom. Spreker 
neemt aansluitend de berichten van verhindering door. 
 
2. Mededelingen 
Er zijn geen mededelingen. 
 
3. Rondvraag 
Er wordt geen gebruik gemaakt van de rondvraag. 
 
TER BESPREKING 
 

Portefeuille drs. J.P.J. Lokker 
 

4. Versterking bestuurskracht Vecht- en Plassengebied 
De voorzitter laat weten dat de meeste stukken via de mail aan de commissieleden zijn 
toegestuurd. Er is nog een aanvullende brief van de gemeente Breukelen ontvangen. De 
commissieleden treffen een kopie van deze brief aan op tafel. 
 
Naast het voorstel en de oorspronkelijke vraag is er een aanvullende vraag gesteld aan de 
commissie, die is onderverdeeld in drie punten, te weten: 
– Is de commissie met GS van mening dat met een Arhi-procedure onderzocht moet 

worden op welke wijze de bestuurskracht in het Vecht- en Plassengebied versterkt kan 
worden? 

– Deelt de commissie de analyse en de oplossingsrichting van GS zoals verwoord in de 
statenbrief? 

– Is de commissie van oordeel dat daarbij de gemeenten Abcoude, Breukelen, De Ronde 
Venen, Loenen, Maarssen en Wijdemeren betrokken moeten worden? 

– Welke kaders wil de commissie meegeven aan GS bij het nemen van het daadwerkelijke 
besluit tot de start van de Arhi-procedure? Moeten zaken nog nader onderzocht worden? 
Hoe moet omgegaan worden met het verzoek van Loenen om eerst het eigen onderzoek 
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af te ronden? Hoe staat de commissie tegenover de condities die Abcoude en Maarssen 
stellen in hun brieven? 
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Commissieleden in eerste termijn 
De heer Ruijs laat weten dat het CDA een aantal punten in de context weergeeft, waarna in 
tweede termijn het definitieve besluit van het CDA verwoord zal worden. Het definitieve 
besluit heeft een samenhang met de reactie van de gedeputeerde in eerste termijn. 
Arhi-procedure. De Arhi-procedure heeft een bepaalde beladenheid. Gemeenten zijn bang 
dat bij het toepassen van de Arhi-procedure het proces niet meer beheersbaar is. Men heeft 
de indruk dat er bij het toepassen van de Arhi-procedure wordt afgestevend op een 
herindeling. Spreker vraagt om een actief beleid van GS om het wantrouwen van de burgers, 
dat een Arhi-procedure eindigt in een fusie weg te nemen. In de communicatie, in de PR, in 
de persberichten, in de besluitvorming en in de voorstellen dient alert naar dit punt gekeken 
te worden. 
Er wordt in het stuk gesproken over een open procedure. Spreker laat weten dat hij graag 
van de gedeputeerde de toezegging ontvangt dat het daadwerkelijk een open procedure 
wordt. Ook de reacties van de gemeenten vragen een verduidelijking op dit gebied. 
In de brief van de gemeente Abcoude wordt gesproken over een herindeling. Deze 
gemeente dient een reactie van de provincie te krijgen, dat hier geen sprake is van een 
herindeling, maar dat andere vormen van samenwerking binnen de Arhi-procedure ook 
mogelijk zijn. 
Kwaliteitsmeting. De kwaliteitsmeting is ingevoerd voor de zorgvuldigheid. Met betrekking tot 
de kwaliteitsmeting zijn er drie gemeenten aan de orde waarbij een verandering op dit gebied 
dient op te treden. Er is echter ook een aantal gemeenten niet genoemd, zoals Maarssen en 
De Ronde Venen. Het CDA is van mening dat de gemeenten die zelfstandig kunnen 
bestaan, gestimuleerd moeten worden om mee te denken aan positieve oplossingen. De 
voors en tegens van alle gemeenten moeten in de kwaliteitsmeting worden meegenomen. 
Effectiviteit. Spreker laat weten dat de burgers slechts geïnteresseerd zijn in service- en 
dienstverlening van zaken die zij nodig hebben. In de Arhi-procedure moet het effect voor de 
burgers worden meegenomen. 
Het CDA is van mening dat het versterken van bestuurskracht geen doel op zichzelf is en dat 
het niet op zichzelf staat. Het is de afgeleide van de meerwaarde van het samenhangend 
gebied. Dit dient in het voortraject van de Arhi-procedure te worden meegenomen. Hierdoor 
zal meer draagvlak worden gecreëerd. 
Wijdemeren heeft gevraagd om niet betrokken te worden in dit verhaal. Het CDA is van 
mening dat er voor Wijdemeren wel gekeken moet worden naar mogelijke bilaterale 
samenwerkingsvormen met bijvoorbeeld Loenen of Almere. Het CDA heeft er geen probleem 
mee als Wijdemeren een waarnemersrol zou innemen in de procedure. 
Ook heeft spreker berichten ontvangen uit het gebied Ouder Amstel. Graag zou hij de 
mening van het college hierover vernemen. 
Tenslotte wordt er in de voorliggende stukken verwezen naar de herindelingscriteria van het 
Rijk. Spreker zou graag het document zien waarin exact de verantwoordelijkheid van de 
kaders is aangegeven. 
 
De heer Swane vraagt bij interruptie of de heer Ruijs de positie van Wijdemeren enigszins 
kan toelichten. De heer Ruijs heeft aangegeven dat de gemeente Wijdemeren niet betrokken 
hoeft te worden in de Arhi-procedure. Als deze gemeente aanwezig wil zijn is dit prima. Is dit 
de positie van de Wijdemeren volgens het CDA? De heer Ruijs antwoordt dat de rol van 
Wijdemeren iets constructiever kan zijn. Spreker is van mening dat niet bij voorbaat de 
overheidsgrenzen gehanteerd moeten worden. Als er een samenhang bestaat tussen 
Wijdemeren en de Utrechtse gemeenten dan dient dit onderzocht te worden. Dit kan op een 
vrijwillige basis plaatsvinden. 
 
Mevrouw Van Bruggen laat weten dat de PvdA-fractie het voorstel van het college steunt. De 
fractie heeft hiervoor de volgende redenen: 
Voor de gemeenten Abcoude, Breukelen en Loenen is inmiddels duidelijk geworden dat de 
bestuurskracht van de afzonderlijke gemeenten in de nabije toekomst niet voldoende zal 
blijken. Er wordt al jarenlang overleg gevoerd. Hierin dient meer structuur te worden 
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aangebracht en er dient gekeken te worden naar een gezamenlijke oplossing. Hierbij kan 
een beroep gedaan worden op buurgemeenten. Een Arhi-procedure lijkt hiervoor een 
logische stap. De PvdA heeft hierbij de volgende kanttekeningen: 
De Arhi-procedure start met een fase van open overleg. De PvdA is van mening dat dit ook 
daadwerkelijk open overleg dient te zijn. Alle varianten dienen hierbij onderzocht te worden. 
Abcoude, Breukelen en Loenen moeten gestimuleerd worden om tot een algemeen goede 
en gedragen oplossing te komen. Er moeten alternatieve oplossingen bekeken worden. Op 
vrijwillige basis moeten ook de buurgemeenten hierbij betrokken worden. De PvdA laat 
weten dat de brief van Wijdemeren duidelijk is. Toch laat spreker weten dat de gemeente 
Wijdemeren verzocht kan worden om een actieve rol te spelen in het proces ter voorkoming 
van onduidelijkheden. 
Bij alternatieven ten opzichte van de herindeling dient de democratische legitimatie 
gewaarborgd te worden. Hierbij dient de besluitvorming open en transparant plaats te vinden 
en er mag daarbij geen toename plaatsvinden van de bestuurlijke drukte. Spreekster vraagt 
de gedeputeerde spoedig met een meer definitief voorstel te komen, waarin alle fasen van 
de Arhi-procedure, inclusief een tijdpad worden aangegeven. Bij de gemeenten is namelijk 
niet altijd duidelijk wat een Arhi-procedure inhoudt en wat de consequenties hiervan zijn. 
Wat betreft het Valleigebied is de PvdA-fractie van mening dat sprake is van een goede 
ontwikkeling, waarbij de betrokken gemeenten hun verantwoordelijkheid nemen. De fractie 
kijkt uit naar het voorstel in 2007 en wordt graag op de hoogte gehouden van de 
ontwikkelingen. 
 
De heer Ditewig merkt op dat aan de commissie wordt gevraagd een standpunt in te nemen 
ten aanzien van de voorliggende zaak. Spreker zou echter graag vernemen wat het 
standpunt van het college is. 
Het betreft een vrij open stuk waarin een aantal zaken over het Vechtplassengebied wordt 
beschreven. De VVD is van mening dat het voorstel voor de betrokken gemeenten op het 
gebied van de bestuurskracht voor het Vechtgebied uitstekend is. Er is door de VVD 
kennisgenomen van de brief van Wijdemeren. Graag zou spreker het antwoord van GS op 
deze brief vernemen. 
Het standpunt van Loenen zou voor deze vergadering bekend zijn. Dit standpunt heeft de 
VVD echter nog niet mogen bereiken. Spreker vraagt of er meer bekend is over het 
onderzoek dat de gemeente Loenen zelf heeft uitgevoerd. De uitkomsten van dit onderzoek 
zouden nadrukkelijk aan PS worden toegezonden. Het betreft hier een omissie van de 
gemeente Loenen. 
Graag zou spreker de status van de Rijkscriteria, geformuleerd door de heer Remkes in 
september 2004, vernemen. Aansluitend zou spreker graag vernemen hoe GS in de Arhi-
procedure wensen om te gaan met de communicatie naar de bevolking en naar de 
gemeenteraden. Hierbij dienen de leermomenten uit vorige herindelingen duidelijk naar 
voren te komen. 
Tenslotte zou spreker graag een toelichting ontvangen op de positie van Wijdemeren in deze 
gehele procedure. 
 
De heer Bijkerk laat weten dat het GL duidelijk is dat er een probleem bestaat in de 
Vechtstreek. GL zou graag een bijdrage leveren aan het komen tot een oplossing. Hierbij 
hanteert GL een aantal ijkpunten: 
– Het borgen van de kwaliteit van de lokale democratie. Dit zal spelen zowel bij een 

eventuele fusie als bij een samenwerkingsverband. 
– De dienstverlening aan de burgers 
– De identiteit en de sociale samenhang van de samenstellende delen van gemeenten. 
– Het voorzieningenniveau van de kernen. 
– Het politieke- en maatschappelijke draagvlak. PS hebben hierbij een eigen 

verantwoordelijkheid en zullen deze ook moeten nemen. 
– GL wil niet in een ‘fuik’ terechtkomen. GL wil geïnformeerd worden over alle mogelijke 

varianten, zowel inhoudelijk als geografisch. 
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GL is benieuwd naar een meer concrete omlijning van het standpunt van GS. 
Wijdemeren is in 2002 tot stand gekomen. GL heeft enige aarzeling om deze gemeente met 
deze ingewikkelde kwestie op te zadelen. Het is echter wel verstandig om deze gemeente er 
op een bepaalde manier bij te betrekken. Graag zou spreker hierop een nadere toelichting 
ontvangen. 
Het gevaar van deze discussie is volgens spreker dat de gemeenten die geen echte 
problemen hebben, worden meegezogen in de problematiek van de gemeenten die wel in de 
problemen zitten. Graag zou spreker dit punt onder de aandacht brengen en hij is erg 
benieuwd naar de reactie van de gedeputeerde. Spreker is echter niet van mening dat de 
gemeenten De Ronde Venen en Maarssen in dit proces geen rol moeten spelen. 
 
Mevrouw Van Keulen benadrukt dat de betrokken gemeenten en burgers van mening zijn dat 
een Arhi-procedure regelrecht op een herindeling afstevent. Spreekster heeft hiermee grote 
problemen. Daarom zou ook D66 graag de mening van GS vernemen. 
Spreekster zou graag een goede bewaking zien van het feit dat herindeling niet de enige 
oplossing is. 
Bottom up. De gemeente Loenen heeft duidelijk aangeven dat de raad aan de basis moet 
staan van een oplossing. Spreekster deelt deze mening. Zij meent dat de colleges teveel aan 
het woord zijn. 
Loenen is nog bezig met een werkgroep. Dit is de reden dat de gemeente Loenen nog geen 
brief heeft verstuurd. Het is niet duidelijk hoeveel tijd hiervoor nog noodzakelijk is. 
Loenen heeft gevraagd om een benchmark met betrekking tot andere herindelingen. 
Spreekster vraagt zich af of deze nog komt. 
Met betrekking tot de gemeente Wijdemeren kan spreekster zich voorstellen dat GS deze 
gemeente erbij wil betrekken, maar zij kan zich ook voorstellen dat deze gemeente na de 
recente herindeling met rust wordt gelaten. 
D66 is van mening dat provinciegrenzen in zaken als deze niet heilig zijn. Met betrekking tot 
Abcoude is het voorstelbaar dat zij interesse hebben in de richting van andere provincies. 
Het is spreekster niet bekend wat de mening van de provincie Noord-Holland hierover is. 
 
De heer Van de Groep stelt dat de ChristenUnie graag de visie van GS zou vernemen over 
het totaal aan gemeenten dat betrokken is bij deze Arhi-procedure. Hierbij zou hij graag wat 
horen over de ‘fuik’, maar ook iets over de ‘vijver’. Hij vraagt zich af welke benadering de 
gedeputeerde hierin kiest. Spreker is van mening dat in de nadere uitwerking de 
kaderstelling van de Staten nadrukkelijk bij de vorm en bij de invulling van het Arhi-proces 
aan de orde dient te komen. Hierbij dienen de posities van de colleges, de raden en de 
burgers geheel duidelijk te zijn. Hij staat positief tegenover een optreden in dit gebied. 
Met betrekking tot het Valleigebied zou spreker graag vernemen wat de uitgangspunten, die 
zijn opgesteld door de raad van de gemeente Renswoude, betekenen voor de contacten 
tussen de drie betrokken gemeenten in de tussentijd. Spreker vraagt zich af of er in de 
tussentijd überhaupt nog iets gebeurt. 
 
Mevrouw Jonkers memoreert dat in februari 2006 de uitkomsten van de bestuurskracht-
meting van een aantal gemeenten is besproken. Hierin waren Abcoude en Breukelen 
opgenomen. De SP is van mening dat kwaliteitsmetingen op vrijwillige basis prima zijn. De 
SP meent dat gemeenten de kwaliteit snel dienen te verbeteren indien dit noodzakelijk is en 
dat een slecht resultaat niet automatisch tot een herindeling mag leiden. Daarnaast zal de 
SP niet meewerken aan een herindeling als het draagvlak onder de bevolking onduidelijk is 
of ontbreekt. 
De SP heeft vanuit Abcoude en/of Breukelen geen klachten gekregen over de uitvoer van 
het onderzoek. De fractie gaat er dan ook vanuit dat de raden en de colleges de uitkomsten 
van het onderzoek accepteren. De uitkomst van het onderzoek houdt in dat de bestuurs-
kracht dient te verbeteren. 
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Loenen heeft geen bestuurskrachtmeting laten uitvoeren. Er loopt in deze gemeente een 
eigen onderzoek. De huidige gemeenteraad van Loenen is kwaad over het voornemen om 
een Arhi-procedure op te starten. De SP kan zich deze kwaadheid goed voorstellen. 
Bij het opstarten van de procedure zou ook de gemeente Wijdemeren betrokken moeten 
worden. De SP heeft gisteren een brief ontvangen waarin Wijdemeren hiertegen duidelijk 
protesteert. 
In het AD van 27 juni jl. laat de heer Lokker duidelijk merken dat hij van mening is dat een 
Arhi-procedure niet altijd naar een herindeling hoeft te leiden. De aanleiding van deze 
procedure zijn de problemen van Abcoude. Als gemeenten deelnemen aan teveel 
samenwerkingsverbanden zouden de raden het overzicht verliezen. 
De SP heeft zeven vragen aan de gedeputeerde: 
– Waarom wacht de gedeputeerde het eigen onderzoek van de raad van Loenen niet af? 
– Kan de gedeputeerde aangeven hoeveel Arhi-procedures er de afgelopen 10 jaar zijn 

opgestart, welke vervolgens niet tot een herindeling hebben geleid? 
– Kan de gedeputeerde uitleggen waarom deelname van een gemeente aan veel 

samenwerkingsverbanden leidt tot een raad die het overzicht kwijtraakt, terwijl dat, 
gezien de hoeveelheid samenwerkingsverbanden waarin deze provincie zit, zijn inziens 
voor de provincie Utrecht niet geldt? 

– Welke activiteiten hebben Abcoude en Breukelen sinds februari ondernomen om hun 
bestuurskracht te verbeteren? 

– Welke activiteiten heeft de gedeputeerde ondernomen om Abcoude en Breukelen daarbij 
te hulp te komen, afgezien van het dreigen met een Arhi-procedure? 

– Abcoude ligt vrij dicht tegen Amsterdam aan. Als Abcoude van mening is dat een 
herindeling de oplossing is voor de problemen, is er dan ook gekeken naar de optie van 
samenvoegen met Amsterdam? Zo niet, waarom niet? 

– Meent de gedeputeerde dat er in alle zes betrokken gemeenten onder de bevolking 
voldoende draagkracht is voor een herindeling? Zo ja, op grond waarvan baseert de 
gedeputeerde dit? 

 
De heer Swane merkt op dat de SP en D66 laten weten dat er voor Abcoude ook naar 
Amsterdam gekeken dient te worden. Abcoude wenst volgens spreker juist haar charme te 
bewaren. Hij vraagt zich af hoe D66 en de SP hierin staan als Abcoude bij Amsterdam 
gevoegd wordt, met name met betrekking tot het behoud van natuur en landschap. Spreker 
vraagt zich af hoe de SP en D66 zich een dergelijke herindeling met Amsterdam voorstellen. 
De VVD is van mening dat deze optie überhaupt uitgesloten dient te worden. 
 
Mevrouw Jonkers geeft aan dat het erom gaat dat gebleken is dat de bestuurskracht van 
Abcoude verbeterd moet worden. Het is echter niet vanzelfsprekend dat schaalvergroting tot 
verbetering van de bestuurskracht leidt. Als men er vanuit gaat dat bij een samengaan met 
Amsterdam wel sprake zou zijn van het verbeteren van de bestuurskracht, dan moet er 
gekeken worden naar de mogelijkheden tot schaalvergroting. Er moet echter wel getracht 
worden om de goede punten van de betrokken gemeenten te behouden. De SP ziet niet in 
waarom een schaalvergroting met Amsterdam alleen zou leiden tot ellende en een 
schaalvergroting met de omliggende landelijke gemeenten alleen zou leiden tot positieve 
zaken. De SP is van mening dat als schaalvergroting een oplossing zou zijn, er dan ook naar 
alle gemeenten in de omgeving gekeken moet worden. Hierbij dient Amsterdam niet 
uitgesloten te worden. De heer Swane laat weten dat de reactie van de SP geheel duidelijk 
is. Spreker geeft aan dat de VVD van de commissie een uitspraak vraagt om uitdrukkelijk 
van tevoren vast te stellen dat de optie Amsterdam voor Abcoude wordt uitgesloten. 
Mevrouw Van Keulen vraagt wat het standpunt met betrekking tot een samengaan met 
Ouder Amstel is. De heer Swane antwoordt dat Abcoude zelf een samenwerking met Ouder 
Amstel heeft onderzocht. De VVD heeft hiermee geen problemen. Amsterdam is voor de 
VVD geheel uitgesloten. Spreker is van mening dat Amsterdam het landelijke karakter van 
Abcoude direct teniet zou doen. 
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De heer Bijkerk laat weten dat er naar aanleiding van deze discussie twee argumenten zijn 
die de optie met Amsterdam volstrekt onwenselijk maken, te weten: 
– Schaalgrootte. Het is niet mogelijk om een kleine plaats van een paar duizend inwoners 

samen te voegen met een stad van ongeveer 800.000 inwoners. 
– Voor het behoud van het landelijk karakter van Abcoude moet de grens tussen Utrecht 

en Noord-Holland en tussen Abcoude en Amsterdam gehandhaafd blijven. 
 
Reactie van het college in eerste termijn 
Gedeputeerde Lokker bevestigt dat een Arhi-procedure inderdaad een beladen procedure is. 
Vanuit het verleden wordt met een Arhi-procedure vaak de link gelegd naar een herindeling. 
Het college heeft echter beoogd om met de betrokken gemeenten een open overleg te 
voeren. Spreker heeft in alle contacten met de pers en de betrokken gemeenten aangegeven 
dat een Arhi-procedure niet automatisch hoeft te leiden tot een herindeling. Bij de Heuvelrug 
heeft de gedeputeerde de opdracht gekregen om een zo helder en transparant mogelijk 
proces te voeren, waarbij meerdere varianten inzichtelijk werden gemaakt. Spreker heeft 
geprobeerd zich in dit proces opnieuw aan die opdracht te houden. In de communicatie zal 
dit keer op keer worden herhaald. 
De verantwoordelijkheden dienen duidelijk afgesproken te worden. Het college zal zich niet 
inlaten met de verantwoordelijkheid van de verantwoording naar de bevolking van de 
gemeenten. De rol hierin van PS is een zaak van PS. 
Kwaliteitsmeting. Er is geen sprake van het ‘straffen’ van de ‘goede’ gemeenten ten opzichte 
van de ‘kwade’ gemeenten. De gemeenten De Ronde Venen en Maarssen willen een 
wezenlijke bijdrage leveren aan het oplossen van het probleem van andere gemeenten. 
Deze gemeenten willen betrokken worden in het proces om te kijken of verdergaande 
samenwerking zou leiden tot de oplossing van bepaalde problemen. Er bestaat voor zowel 
de Staten als de gemeenten een heroverwegingsmoment. De gedeputeerde zegt toe om 
deze openheid stap voor stap met de commissie te delen. 
Het burgerbelang staat in dit gehele proces centraal. Daarnaast is de samenhang van het 
gebied een uitgangspunt. De inhoudelijke argumenten zullen altijd een rol blijven spelen. Dit 
heeft ook plaatsgevonden bij de kwaliteitsmeting bestuur. Vanuit de inhoud is hier gekeken 
naar hetgeen noodzakelijk is voor een gemeente om zelfstandig te opereren. Het Rijkskader 
is in dit proces volstrekt helder. Dit betreft de september circulaire van 2004. Hierin worden 
draagvlak en bestuurskracht beide genoemd. 
De heer Ruijs vraagt bij interruptie of dit in de vorm van een algemene maatregel van 
bestuur is opgelegd. Gedeputeerde Lokker antwoordt dat dit kabinet heeft laten weten dat er 
niet in de vorm van een algemene maatregel van bestuur over een herindeling wordt 
gesproken. Onder druk van de voorkomende problematiek zal er actie worden ondernomen. 
Wijdemeren. Vanuit inhoudelijke redenen heeft het college besloten om Wijdemeren bij dit 
onderzoek te betrekken. Er is contact geweest met de gemeente Wijdemeren. Graag zou de 
gedeputeerde van de commissieleden vernemen wat de status van de gemeente 
Wijdemeren is. Enkele commissieleden hebben laten weten dat het onwenselijk is dat 
Wijdemeren gedwongen wordt tot deelname aan de Arhi-procedure. De gemeente 
Wijdemeren heeft aangegeven wel graag op een andere wijze betrokken te worden bij dit 
proces. Spreker wil graag de brief van de gemeente Wijdemeren binnen het college 
bespreken. Het standpunt van GS staat in het voorliggende stuk in de conclusie helder 
beschreven. Naast een formele Arhi-procedure zijn er andere mogelijkheden om Wijdemeren 
bij dit proces te betrekken. Een waarnemersstatus binnen een Arhi-procedure is echter 
formeel niet mogelijk. Als uiteindelijk blijkt dat er voor de Wijdemeren toch veel voordeel in 
een Arhi-procedure zou zitten, kan alsnog zo’n procedure gestart worden. 
Ouderkerk aan de Amstel is niet in het voorstel van GS opgenomen. Het college acht het 
zeer onwenselijk om Amsterdam te betrekken in de Arhi-procedure. Dit is volgens spreker 
een optie die niet aan de orde is. Deze optie is door Abcoude zelf ook niet genoemd. 
Spreker laat weten dat hij verheugd is over de steun van de PvdA om een open overleg te 
starten. Hierbij dienen alle varianten aan de orde te komen, zodat PS een goede afweging 
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kunnen maken. Ook de buurgemeenten zullen bij het zoeken naar oplossingen betrokken 
worden.  
De democratische legitimatie binnen samenwerkingsverbanden is een kernpunt. Er kan 
sprake zijn van zoveel samenwerkingsverbanden dat daarmee de rechtstreekse controle of 
invloed van een raad bijna verdwijnt. Als de samenwerkingsverbanden geen daadwerkelijke 
oplossing bieden, kan er worden overgegaan tot een fusie. Dit wordt een belangrijk beoorde-
lingspunt voor PS om de toekomstige varianten te toetsen. 
De heer Swane merkt op dat de gedeputeerde in feite aangeeft dat er twee opties zijn. Dit 
kan zijn een nauwe samenwerking of een herindeling. De gedeputeerde waarschuwt voor 
het verlies van overzicht van de raad bij samenwerkingsverbanden. Spreker vraagt zich af of 
de gedeputeerde hier impliciet aangeeft dat er in dit geval sprake zal zijn van een 
herindeling. Aan welke voorwaarden wil de gedeputeerde anders de samenwerking binden? 
Vooraf dient dit volgens spreker duidelijk te zijn. Mevrouw Van Keulen sluit zich aan bij deze 
opmerking van de heer Swane. 
De heer Ruijs merkt op dat er een gemeentelijke samenwerking op uitvoeringsniveau en op 
beleidsmatigniveau mogelijk is. Bij beleidsmatigniveau is volgens spreker de uitleg die 
gedeputeerde Lokker geeft meer aan de orde. Uit de kwaliteitsmeting is gebleken dat de 
problemen zich echter niet op beleidsmatigniveau maar op uitvoeringsniveau bevinden. Er 
kan een prima samenwerkingsverband plaatsvinden op uitvoeringsniveau. Dit valt onder de 
bedrijfsvoering en hoeft niet democratisch gecontroleerd te worden. 
De heer Van de Groep vraagt zich af of er niet uit het feit, dat er gesproken wordt over het 
opstarten van een Arhi-procedure, geconcludeerd kan worden dat er weldegelijk problemen 
bestaan op het beleidsniveau. Volgens spreker is het echter de vraag of dit een herindeling 
tot gevolg moet hebben. 
Gedeputeerde Lokker herhaalt dat bij de afweging van de voorstellen de democratische 
legitimatie een belangrijk ijkpunt is. Er wordt zeker niet direct naar een herindeling toe 
gewerkt. 
De heer Swane vraagt of het nuttig zou zijn om in een vervolg stuk aan te geven wat GS 
precies onder de democratische legitimatie verstaat. Op deze wijze kan daar geen 
misverstand over bestaan. Mevrouw Van Bruggen voegt hier aan toe dat juist in het verleden 
uit de samenwerkingsverbanden is gebleken dat met name de totstandkoming van de 
besluitvorming niet goed geregeld was. De waarborging hiervan door gemeenteraden leidde 
tot problemen. Er dient in het kader daarvan inderdaad goed naar de democratische 
legitimatie gekeken te worden. 
Gedeputeerde Lokker zegt toe dat er vanuit GS helderheid zal worden gegeven over de 
definitie van democratische legitimatie. Wellicht is het mogelijk om een specifieke discussie 
over dit onderwerp bij het definitieve voorstel te voeren. 
De enige informatie die de gedeputeerde over Loenen heeft, is dat Loenen nog steeds bezig 
is met haar eigen onderzoek. De resultaten hiervan zijn nog niet bekend. De gemeente 
Loenen verzet zich tot nu toe tegen het functioneren binnen een Arhi-procedure. Dit is de 
mening van de raad, aangezien B&W hierover geen uitspraak mag doen. GS zijn niet van 
plan om zo lang te wachten. Spreker geeft aan dat GS direct na de zomer een voorstel aan 
de commissie wensen aan te bieden. In het uiteindelijke voorstel kunnen de overwegingen 
van Loenen nog betrokken worden aan de hand van de resultaten van hun eigen onderzoek. 
Mevrouw Van Keulen laat weten dat er ook gemeenten zijn die aangeven dat de Arhi-
procedure de processen van de gemeenten storen en niet andersom. Gedeputeerde Lokker
laat weten dat met de betrokken gemeenten is afgesproken dat er één heldere, open 
procedure zal worden gevoerd. Volgens spreker zou het niet juist zijn als de gemeente 
Loenen zelf een eigen proces richting de betrokken gemeenten zou voeren. 
De heer Swane geeft aan dat de VVD van mening is dat de gemeente Loenen dient op te 
schieten met hun eigen onderzoek. De provincie kan verder gaan met het ingezette proces. 
Eventueel kunnen de resultaten van het onderzoek van Loenen nog in dat proces worden 
meegenomen. 
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De ijkpunten van GL zijn bekend en herkenbaar. De genoemde punten zijn volgens de 
gedeputeerde ook aan de orde. De gedeputeerde wil absoluut niet spreken over de ‘fuik’ van 
de herindeling. Hij benadrukt dat alle varianten duidelijk in beeld zullen komen. 
Het is van belang dat PS nauw worden betrokken bij de voortgang van het proces. PS zullen 
helder geïnformeerd worden over alle onderdelen van het proces. De raadsleden dienen zich 
echter vooral naar de eigen inwoners te verantwoorden. Hierin ziet spreker voor de provincie 
geen rol weggelegd. 
Benchmark door Loenen gevraagd. Deze benchmark is er volgens spreker. Hij verwijst naar 
de boeken waarin deze benchmark wordt genoemd. Het beeld dat in deze boeken wordt 
geschetst is echter heel verschillend. Er wordt geen eensluidende eindconclusie getrokken 
dat een herindeling de meest positieve oplossing is. Er wordt wel duidelijk dat op de lange 
termijn de herindeling op het gebied van de identiteit, de financiën en de efficiënte dienst-
verlening hoog scoort. 
De positie van Noord-Holland. Noch de provincie Noord-Holland, noch de provincie Utrecht 
kiezen de provinciegrenzen als uitgangspunt. Er wordt gekozen voor de samenhang van het 
gebied. Noord-Holland heeft aangegeven geen bezwaar te hebben als Wijdemeren in deze 
vorm betrokken raakt bij een open overlegfase. Er blijft vanuit de provincie Utrecht contact 
hierover met de provincie Noord-Holland. 
Niet alleen GS dienen zich uit te spreken over deze kwestie, maar met name de fracties 
dienen zich hierover uit te spreken. Daarom is volgens spreker ook de derde vraag aan de 
commissie in het voorliggende stuk van wezenlijk belang. De visie van GS staat in de 
conclusie van het stuk verwoord. GS zijn van mening dat het noodzakelijk is om de Arhi-
procedure voor het betreffende gebied te starten. De heer Swane laat weten dat dit niet het 
uitgangspunt van de vraag van de VVD was. Graag zou spreker expliciet de mening van het 
college vernemen. Gedeputeerde Lokker antwoordt dat het college een procedure wenst te 
starten, waarin GS de opdracht hebben om alle opvattingen en varianten bespreekbaar te 
maken en hierover een voorstel aan de commissie te doen toekomen. Spreker is van mening 
dat als het college vooraf met een standpunt komt, de discussie niet geheel open gevoerd 
kan worden. Hij wil voorkomen dat de betrokkenen het idee krijgen dat GS met een 
verborgen agenda het proces ingaan. De heer Bijkerk merkt op dat het wellicht kan helpen 
door aan te geven dat het wel een open, maar geen vrijblijvend proces is. Er dient een 
uitkomst gevonden te worden, die daadwerkelijk een bestuurlijke verbetering brengt in het 
betreffende gebied. Gedeputeerde Lokker geeft aan dat er op dit moment niet aan een 
vrijblijvend proces begonnen kan worden. De heer Van de Groep laat weten dat hij wel 
verschil ziet tussen de gemeenten Breukelen, Abcoude en Loenen. Voor deze gemeenten 
zou de Arhi-procedure moeten gelden, maar niet vrijblijvend. Voor de gemeenten De Ronde 
Venen, Maarssen en Wijdemeren ziet spreker echter een andere positie. Dit zou hij graag op 
een bepaalde wijze verwoord zien worden.  
De heer Staal merkt op dat de Arhi-procedure geen verschil in status kent. Als de door de 
Staten gewenste uitkomst helder is, dan kan er een concreet voorstel gedaan worden. Het 
betreft hier echter een moeilijk onderwerp, waarbij er wisselende standpunten van raden en 
colleges zijn geweest. Eén gezamenlijk punt is echter dat er nauwlettend gekeken dient te 
worden naar de bestuurskracht in het betreffende gebied. Om dit wettelijk goed te regelen, is 
het noodzakelijk dit via een Arhi-procedure te doen. Er dient hierbij zeer goed gekeken te 
worden naar de totale samenhang van het gebied. Bij deze totale samenhang zouden de 
gemeenten Wijdemeren en Maarssen ook horen. Dit zegt echter niets over de uiteindelijke 
uitkomst. Als naar de totale samenhang is gekeken en deze in het voorstel is opgenomen, 
kan bij toetsing het voorstel niet door de wetgever om deze redenen worden teruggestuurd 
naar PS/GS. De colleges van Utrecht en Noord-Holland zijn beide van mening dat de 
gemeente Wijdemeren in de Arhi-procedure betrokken moet worden. 
De heer Swane geeft aan dat de VVD eraan hecht dat er vooraf politiek wordt gemarkeerd 
hoe de gemeenten in het proces deelnemen. De Arhi-procedure dient zo breed mogelijk 
gestart te worden. De heer Staal is van mening dat dit volstrekt helder is. Bij het proces van 
de Heuvelrug waren ook niet alle gemeenten bereid tot deelname. Hierbij zijn ook alle 
varianten uitgebreid besproken. De heer Swane benadrukt dat er aan de voorkant een aantal 
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zaken nadrukkelijk politiek gemarkeerd dient te worden. Hieraan moet op enkele punten een 
nadere invulling gegeven worden. De heer Staal geeft aan dat het belangrijk is om het 
moment van deze invulling juist te kiezen. De heer Swane realiseert zich dat het moment 
hiervoor zeer belangrijk is. Gemeenten die vrijwillig in dit proces meegaan, moeten weten dat 
zij niet gedwongen zullen worden om uiteindelijk deel te nemen aan zaken die zij niet 
wensen. Dit geldt volgens spreker niet voor de gemeenten Abcoude, Breukelen en Loenen. 
De heer Staal wijst erop dat PS hierbij wel een ‘helikopterview’ moeten houden. Veel diverse 
zaken kunnen invloed hebben. 
 
Gedeputeerde Lokker laat weten dat hij vele gesprekken met de gemeente Abcoude heeft 
gehad. Hieruit heeft spreker de conclusie getrokken dat hij niets meer voor de gemeente 
Abcoude kan doen, dan het starten van een Arhi-procedure. Spreker zal nagaan hoeveel 
Arhi-procedures onder het vrijwillige regiem hebben geleid tot een herindeling. 
 
Commissieleden in tweede termijn 
De heer Ruijs laat weten dat het CDA akkoord gaat met de toezeggingen van de 
gedeputeerde rondom de Arhi-procedure. Daarnaast gaat het CDA ook akkoord met de wijze 
waarop Wijdemeren bij deze kwestie wordt betrokken. Met betrekking tot de herindeling die 
in het stuk van Abcoude wordt genoemd, gaat spreker er vanuit dat er een bericht wordt 
verzonden aan de gemeente Abcoude dat de herindeling niet per definitie de oplossing is die 
gezocht wordt. Het is ook van belang dat alle gemeenten op gelijke basis aan het traject 
deelnemen. Het CDA gaat akkoord met de start van een open overleg. 
 
Mevrouw Van Bruggen laat weten dat het wellicht goed zou zijn om een gesprek met de 
gemeente Wijdemeren te laten plaatsvinden. Ook de positie van Maarssen en De Ronde 
Venen zou hierin meegenomen kunnen worden. De voorzitter geeft aan dat de PvdA in 
eerste termijn heeft aangegeven akkoord te gaan met het voorliggende voorstel. 
 
De heer Ditewig merkt op dat de VVD zich kan vinden in de wijze van benadering van de 
Wijdemeren in dit proces. Vervolgens laat hij weten dat de democratische legitimatie ook 
volgens de VVD een belangrijk toetsingskader is. De stand van zaken met betrekking tot de 
gemeente Loenen dient in de fase van de eerste verkenning helder te zijn. Ook de VVD is 
van mening dat er gestart kan worden met het open overleg dat de gedeputeerde voorstelt. 
 
De heer Swane geeft aan dat de VVD graag van de commissie de uitspraak zou krijgen dat 
het volstrekt ongewenst is dat Abcoude zich aansluit bij Amsterdam. De VVD zal op een 
aantal punten nader terugkomen onder andere de wijze waarop meewerkende gemeenten in 
het proces betrokken zullen worden. Er moet voor deze gemeenten vooraf helderheid 
bestaan, zodat niet tijdens het proces zaken worden aangepast of opgestart. Hierbij doelt 
spreker niet op de kerngemeenten. Het mag niet zo zijn dat vrijwillig meewerkende 
gemeenten achteraf een ‘afstraffing’ krijgen. De voorzitter laat weten dat dit onderwerp 
opnieuw geagendeerd kan worden voor 28 augustus 2006. 
 
De heer Bijkerk geeft aan dat GL akkoord gaat met het starten van de Arhi-procedure. Met 
betrekking tot de gemeente Wijdemeren deelt GL de nadere interpretatie die tijdens de 
vergadering is geformuleerd. Volgens spreker dient Loenen echter nadrukkelijk bij dit proces 
betrokken te worden. Hij maakt vervolgens verschil tussen de gemeenten Abcoude, 
Breukelen, Loenen en de overige gemeenten. Voor GL is het samengaan van Amsterdam en 
Abcoude een onaanvaardbare variant. 
 
Mevrouw Van Keulen merkt op dat de meeste voorwaarden waaraan het stuk moet voldoen 
reeds genoemd zijn. Spreekster ziet het nieuwe stuk graag tegemoet voor verdere discussie. 
 
De heer Van de Groep gaat er vanuit dat bij een volgende discussie over dit onderwerp 
gekeken zal worden of de ‘vijver’ groot genoeg is. De doelstellingen waarmee de gemeenten 
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in de procedure worden betrokken, dienen vooraf duidelijk te zijn aan de deelnemende 
gemeenten. Spreker meent dat de commissie niet het aangewezen orgaan is om een 
uitspraak te doen over het wel of niet meedoen van Amsterdam aan deze Arhi-procedure. 
Het dient echter duidelijk te zijn dat deze commissie Abcoude niet de richting van 
Amsterdam op wil duwen. Spreker meent dat het in dit kader vreemd is dat niet de gemeente 
Ouder Amstel wordt genoemd. Het is wellicht een suggestie om ook deze gemeente bij dit 
proces te betrekken. 
Rol PS. Op het moment dat er duidelijkheid vanuit GS bestaat, is het volgens spreker 
noodzakelijk dat er helderheid over de rol van PS in dit proces is. In de kaderstelling is hier 
het een en ander over opgenomen, maar spreker is van mening dat het mogelijk is om dit te 
verbijzonderen en voor te bereiden. Hier dient nader naar gekeken te worden. 
 
Mevrouw Jonkers zou graag alsnog van de gedeputeerde vernemen hoeveel Arhi-
procedures in het verleden niet zijn uitgelopen op een herindeling. Daarnaast laat spreekster 
weten dat de SP tegen het starten van de Arhi-procedure is. Haar fractie wil graag het 
onderzoek van de gemeente Loenen afwachten. De SP is niet overtuigd van het draagvlak 
onder de bevolking voor de herindeling bij de betrokken gemeenten. Daarnaast is spreekster 
van mening dat andere oplossingen niet serieus genoeg bekeken worden. 
 
De heer Ruijs merkt op dat hij het op prijs zou stellen als de commissieleden niet de indruk 
wekken dat een Arhi-procedure alleen tot herindeling leidt. Ook mevrouw Van Keulen
benadrukt dat niet alleen de SP tegen de herindeling is. 
Mevrouw Jonkers laat weten dat de SP niet altijd tegen een herindeling is, maar de SP is 
ervan overtuigd dat een Arhi-procedure tot een herindeling zal leiden. 
 
De heer Ruijs laat weten dat het standpunt van het CDA met betrekking tot 
Abcoude/Amsterdam conform is aan het standpunt van de VVD. 
 
Reactie van het college in tweede termijn 
Gedeputeerde Lokker bedankt voor de ruimte die door de commissie aan het college wordt 
gegeven. Er zal een nader voorstel worden gedaan, waarbij de positie van alle gemeenten 
duidelijk aan bod zal komen. Hiertoe zal een gesprek met de gemeenteraad van Wijdemeren 
gevoerd worden. Er zal nader onderzoek worden gepleegd met betrekking tot de gemeente 
Ouder Amstel. Spreker geeft aan dat het niet mogelijk zal zijn om dit alles te realiseren in 
een voorstel voor de vergadering van 28 augustus 2006. De heer Levering zou graag hierop 
een toelichting ontvangen, aangezien alles erop gericht was dit onderwerp op 28 augustus 
opnieuw te behandelen. 
Gedeputeerde Lokker laat weten dat in verband met vakanties een gedegen onderzoek van 
Ouder Amstel en het overleg met de provincie Noord-Holland hierover moeilijk zal worden. 
Hij zegt toe dat hij zijn uiterste best zal doen om voor 28 augustus 2006 een nieuw voorstel 
gereed te hebben. Mocht dit niet mogelijk zijn, dan zal de gedeputeerde dit tijdig laten weten. 
M.b.t. de MOL, BAL en RSW zijn wel Arhi-procedures gestart, maar in de loop van het 
proces zijn deze beëindigd.  
De Vallei. Spreker laat weten dat de gesprekken en de discussie door gaan. Eind van het 
jaar is het de bedoeling dat er helderheid over de positie van de gemeenten in het hele 
proces is. Er zal hiervan verslag gedaan worden. 
De heer Van de Groep geeft aan dat zijn vraag betrekking had op het onderzoek dat in het 
kader van de gemeente Renswoude zal worden gedaan. Hierbij wordt ook nadrukkelijk 
gekeken naar de omgeving van Renswoude. Spreker vraagt zich af of er met betrekking tot 
dit onderzoek vanuit Renswoude overleg wordt gevoerd met de andere twee gemeenten. 
Gedeputeerde Lokker antwoordt dat hem bekend is dat elke gemeente een afzonderlijk 
onderzoek heeft gestart. Hij is ervan overtuigd dat de gemeenten in de onderzoeksfase 
contact met elkaar zullen hebben. De onderzoeksresultaten zullen dit volgens hem ook laten 
zien. Eind dit jaar zal er een conclusie kunnen worden getrokken en zal spreker de gegevens 
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aan de commissie presenteren. Aan de hand van een voorstel van GS zal de commissie 
haar eigen conclusies kunnen trekken. 
 
De voorzitter stelt voor om deze discussie af te ronden. Spreker concludeert dat alle fracties, 
behalve de SP, geen behoefte hebben aan het betrekken van Amsterdam bij deze 
procedure. Op de vragen die in het voorliggende voorstel staan, hebben alle fracties, 
behalve de SP, positief gereageerd. Spreker dringt er bij de gedeputeerde op aan om te 
trachten dit onderwerp opnieuw op 28 augustus a.s. te behandelen, aangezien de 
daaropvolgende commissievergadering pas op 2 oktober is. Gedeputeerde Lokker vraagt 
naar aanleiding hiervan enige clementie bij het inleveren van de stukken voor de volgende 
vergadering. De heer Swane laat weten dat alle stukken op tijd kunnen worden aangeleverd, 
behalve eventueel de stukken betreffende Ouder Amstel. 
 
De heer Van de Groep vraagt aan de voorzitter of hij bereid is om, naast het stuk van GS, 
vanuit de woordvoerders te faciliteren bij de invulling van de rol van de Staten in dit proces. 
De voorzitter antwoordt dat de commissie dit uitmaakt, maar dat hij daartoe zeker bereid is. 
Hij zal hiervoor de betrokken personen benaderen. 
 
TER KENNISNEMING 
 
5. Bestuurlijke organisatie Valleigebied 
 
6. Sluiting 
De voorzitter bedankt alle aanwezigen en sluit om 11.15 uur de vergadering. 
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